
БЕЗ ДАЗВОЛУ НЕ ВЫСЯКАЦЬ

Аб’яднаць намаганні

КУРС НА 
МАДЭРНІЗАЦЫЮНасельніцтва нашага раёна 

часта турбуе адна праблема: 
дзе набыць драўніну? На су-
стрэчах з прадстаўнікамі ра-
ённай улады людзі ўзнімаюць 
пытанне аб парадку высечкі 
д р а ў н і н н а - х м ы з н я к о в а й 
расліннасці. Пытанне, пада-
ецца найбольш будзённае 
– гэта дровы. Для тых, у каго 
цэнтральнае ацяпленне ці 
падведзены да дома газ, гэта 
тэма асаблівай цікаўнасці не 
выклікае. А вось таму, чыя печ-
ка кожны дзень нават пры сё-
летняй цёплай зіме патрабуе 
як мінімум ахапак дроў вельмі 
актуальная. Пры чым дровы 
трэба рыхтаваць загадзя, каб 
яны добра высахлі за лета – 
руплівы гаспадар не будзе 
тапіць печку сырымі палкамі. 
Расце колькасць зваротаў 
ад грамадзян па гэтай пра-
блеме ў розныя інстанцыі. 
Варта сказаць, што народ-
жаны яны больш жорсткім 
заканадаўствам у адносінах 
да нерацыянальнага выкары-
стання прыродных рэсурсаў. 
І часта сутнасць скаргаў 
зводзіцца да простага разва-
жання: ” Дзяды секлі, бацькі 
секлі, а чаму нам нельга?” 
Нельга. Часы не тыя. Без даз-
волу ўладаў сучаснымі піламі 
хутка вынішчаць лясныя 
багацці да стэпавага пейзажу. 
Пакуль што наш люд не можа 
змірыцца з тымі рэаліямі, што 
за ўсё трэба плаціць. Многія 

па-ранейшаму лічаць, што той 
край лесу або кустоў, каля якіх 
яны жывуць – гэта іх вотчына. 
Няшмат тых, хто звярнуўся ў 
лясніцтва, каб атрымаць ле-
сарубны білет. Напрыклад, 
на Казьяншчыне адзін-два 
чалавекі заказалі дровы ў 
райпаліўзбыце, яшчэ пара-
тройка людзей звярнулася з 
заявай на самастойную высеч-
ку ў сельсавет, а дзе тады бя-
руць драўніну астатнія? Адказ 
напрошваецца сам па сабе.
Таму зараз самавольная вы-
сечка ці выдаленне драўнінна-
хмызняковай расліннасці 
як на землях ляснога фонду, 
так на землях сельскагаспа-
дарчых карыстальнікаў і 
сельсаветаў забараняеццца 
і вядзе да адміністратыўнай 
і  крымінальнай адказнасці. 
Невыкананне законаў 
абыходзіцца сёння вельмі до-
рага. Штрафы за самавольныя 
высечкі вельмі ўнушальныя. 
Акрамя аплаты за высеча-
нае дрэва, чалавек заплаціць 
мінімальны штраф у памеры 
700 тысяч рублёў. З другога 
боку, апошнім часам вяскоўцы 
з абурэннем выказваюцца ў 
адрас знешняга выгляду сваіх 
вёсак. Некаторыя зарастаюць 
хмызняком так, што кустоўе 
падбіраецца да вуглоў хат. 
Вось і атрымліваецца: кустоў 
шмат, а дроў не хапае.І калі 
раней людзі самастой-
на вырашалі праблему – 

высякалі кусты сабе на дровы, 
то цяпер напалоханы строгім 
заканадаўствам. У сваю чаргу 
ўлады ня здольны аператыўна 
вырашыць пытанне высечкі 
кустоўя, да таго ж па раёну 
нямала і аварыйных дрэў. Што 
робіцца ў гэтым выпадку? 
Нядаўна райвыканам прыняў 
чарговае рашэнне па выда-
ленню раслінна-хмызняковай 
расліннасці. Спачатку 
вяскоўцам трэба напісаць 
заяву ў сельвыканкам аб тым, 
што ў дадзеным населеным 
пункце неабходна высекчы 
пэўную плошчу непатрэбных 
ці старых дрэў. На падставе 
заявы на месца выязджае спе-
цыяльна створаная ў раёне 
камісія. У склад яе ўваходзяць 
прадстаўнікі выканкама, 
з е м л е ў п а р а д к а в а л ь н а й 
і геадэзічнай службы, 
спецыялісты аховы прырод-
ных рэсурсаў, старэйшыны 
вёсак. Грамадзянам выдаецца 
дакумент, у якім прадуглед-
жаны схемы і правілы работ 
на даным участку. Гэта ты-
чыцца той расліннасці, якая 
знаходзіцца па-за агароджай 
вяскоўцаў. А вось наконт усіх 
дрэў, якія знаходзяцца на 
тэрыторыі ўласнай сялібы, - ні 
ў каго не трэба пытаць дазво-
лу. Ва ўсім павінен быць пара-
дак. А тым больш у адносінах 
да прыродных багаццяў.

Алесь Шумскі.

Нарэшце распачаліся работы па 
аднаўленню Слабадской сярэдняй шко-
лы. Напярэдадні пры будаўніцтве аграга-
радка ў Слабадзе быў зроблены рамонт 
школьных памяшканняў. Аднак далейшае 
будаўніцтва спынілася: скончыліся грошы. 
Цяпер правядуць не толькі поўную рэкан-
струкцыю школы, але і ўзвядуць новыя 
прыбудовы. Гэтыя работы былі заплана-
ваны 15 гадоў назад. Па словах дырэктара 
школы У. У. Траццякова, будзе зроблены 
харчблок, унутраныя санітарныя вузлы ( 
школа дагэтуль не мела каналізацыі ), ча-
тыры вучэбныя кабінеты. Пабудуюць су-
часную спартыўную залу, камбінаваныя 
майстэрні. Па сутнасці, школе будзе пры-
даны зусім новы выгляд. Тэрміны здачы 
аб’екта ўзяло пад кантроль кіраўніцтва 
вобласці – будаўнічая агранізацыя ПМК-
70 павінна завершыць запланаваныя ра-
боты да канца бягучага года.

А. Прылуцкі.

Старшыня райвыканкама В. А. Пад-
ляшчук праз афіцыйны друк звярнуўся да 
насельніцтва раёна. У сваім звароце Валь-
дэмар Антонавіч яшчэ раз напомніў жы-
харам нашага раёна пра тое, што 2009 год 
абвешчаны кіраўніком краіны Аляксандрам 
Лукашэнкам годам роднай зямлі. А гэта аз-
начае, што мясцовая ўлада і насельніцтва 
павінны прыкласці сумесныя намаганнні 
для таго, каб зберагчы і павялічыць здабыткі 
Шуміліншчыны. А зберагаць трэба знач-
нае багаццё. Напрыклад, на тэрыторыі 
шумілінскага краю знаходзіцца 87 азёр, 
расце больш за 60 тысяч гектараў лесу, пра-
цякае 78 рэк і ручаёў. У дадатак сёлета за-
планавана пасеяць звыш 8 тысяч гектараў 
зерневых культур – раёну давялі заданне 
вырасціць у гэтым годзе 50 тысяч тон збож-
жа. Усё неабходнае для гэтага далі: тэхніку, 
насенне, угнаенне, паліва. Праўда, не хапае 
высокакваліфікаваных спецыялістаў. Таму бу-
дуць працаваць з тымі кадрамі, што ёсць. Бу-
дуць выпраўляць памылкі 70-х гадоў мінулага 
веку, калі камуністычнае кіраўніцтва БССР 
узяло курс на татальнае асушэнне балот. За-
раз вядуцца работы па паўторнаму забалоч-
ванню Обальскага балота. У гэтым праекце 
нам дапамагаюць міжнародныя арганізацыі 
– Праграма развіцця ААН і глабальны 
эканамічны фонд. Перспектыўны накірунак 
развіцця малога бізнэсу – экалагічны турызм. 
Менавіта дзякуючы багатым прыродным рэ-
сурсам нас наведваюць жыхары вобласці і 
рэспублікі. Ёсць спадзяванні, што хутка змо-
жам запрасіць да сябе і замежных турыстаў. 

Для нашчадкаў рыхтуюць да выдання кнігу 
“Наша Шуміліншчына”, вядзецца работа 
па перавыданню кнігі “Памяць. Шумілінскі 
раён”. Не забыў Вальдэмар Антонавіч Пад-
ляшчук і пра подзвігі гэтак званага савецкага 
народа ў Савецкай Імперыі. СССРаўскі “рэйх” 
пакінуў пасля сябе на тэрыторыі нашага раё-
на 114 помнікаў удзельнікам  вайны паміж 
савецкай Расеяй і гітлераўскай Нямеччынай. 
Старшыня райвыканкама лічыць, што вы-
шэйпамянёныя помнікі, абеліскі і брацкія 
могілкі патрабуюць нейкай асаблівай увагі. 
Больш за тое, на іх неабходна выкласці 
істотныя фінансавыя сродкі. На гэты год на 
рэканструкцыю помнікаў было выдзелена з 
бюджэту 20 мільёнаў рублёў. Аднак, паводле 
Вальдэмара Антонавіча, гэтага недастатко-
ва. Варта прыгадаць, што ў мінулым годзе 
правялі рэканструкцыю музея ў Обалі. Му-
зей зноў-такі прысвечаны подзвігам “юных 
мсціўцаў” і “падпольшчыкаў”. 38 юнакоў і 
дзяўчат, камсамольцаў і піянераў цаной 
свайго жыцця абаранялі ўладу расейскіх 
камуністаў ад нашэсця нямецкіх нацыстаў. 
Кіраўнік раёна ўпэўнены, што грошы на 
добраўпарадкаванне памятных для савец-
кага чалавека мясцін можна зарабіць на 
суботніках. Нічога дрэннага не здарыцца, 
калі ўвесь раён некалькі дзён папрацуе 
бясплатна, а грошы аддадуць у распарад-
жэнне райвыканкама. Кіраўніцтва райвы-
канкама зробіць усё, каб наш рэгіён быў пры-
гожы, заможны і нерспектыўны, а мясцовае 
насельніцтва жыло ў камфортных умовах.

У. Арэшкін.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Дачакаліся 
рэканструкцыі

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Світанак» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Світанак” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Світанак».

НАПІШЫ!
 Мікалай Аўтуховіч:220050, г. 

Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 14 

Юры Лявонаў:220050, г. Менск, 
вул. Валадарскага, 2, Сіза №1, ка-
мэра 54 

Уладзімер Асіпенка:220050, г. 
Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 22 

Іван Шыла: 211172, Віцебская 
вобл., Лепельскі р-н, п/о Межыца, 
в/ч 06405 

Зьміцер Хведарук: 222169, Мен-
ская вобл., г.Жодзіна, в/ч 18662. 

Франак Вячорка: 247760, г. Ма-
зыр, вул. Астроўскага, в/ч 48694.

Паступова ў нашым раёне 
ўкараняюцца перадавыя тэхналогіі 
сувязі. У гарадскім пасёлку Обаль 
будзе заменена аналагавая стан-
цыя на мадэрнізаваную электрон-
ную. Гэта значна палепшыць якасць 
сувязі. Наступны этап – устаноўка 
электроннай станцыі ў Мішневічах. 
Адначасова з паляпшэннем якасці 
паслуг пашыраецца і колькасць пра-
пануемых тэлефонных паслуг. Са-
мыя перадавыя тэхналогіі ў раёне – 
ІР – тэлебачанне.На сённяшні дзень 
на падключэнне да інтэрактыўнага 
тэлебачання выстраілася чарга: 
50 абанентаў  у г. п. Шуміліна і  40 
абанентаў у Обалі. Пакуль што но-
вае пакаленне тэлебачання будзе 
даступна толькі пасёлкам гарад-
скога тыпу. А вяскоўцам магчыма 
задавольвацца падключэннем да 
хуткаснай сістэмы Інтэрнэт. Сёлё-
та плануюць падключыць да су-
часных паслуг вёску Мікіціха. Не-
абходнае абсталяванне для гэтага 
ёсць. Не сакрэт, што яно дарагое. 
Але верыцца, што гэта часовая 
з’ява. Сучасны рынак вымушае да 
канкурэнцыі з іншымі відамі сувязі. 
На жаль, дзяржаўныя сувязісты 
з’яўляюцца манапалістамі, асабліва 
ў правінцыі. Будзем спадзявацца, 
што ў далейшым гэта галіна пас-
луг зробіцца больш прывабнай 
для прыватных прадпрымальнікаў. 
Гэта адзіны шлях для падзення 
цэн на паслугі сувязі. Шумілінцы 
ўсё яшчэ не губляюць надзеі на 
лібералізацыю эканомікі, пра якую 
так многа казала цяперашняе 
кіраўніцтва Рэспублікі Беларусь.

Я. Вайтовіч.

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ

СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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Планёрка ў сельскім 
Савеце...

“Сутачнікі”

У мяне гастрыт. Зусім 
замучыў. Нельга есці кіслага, 
салёнага, смажанага. Пра чар-
ку і думаць няма чаго. Вось і 
стараешся з усіх сіл захоўваць 
дыету. Малочным кісялём, 
кашамі рознымі толькі і жы-
веш. Сумна. А ўтрымацца 
каб не выпіць, трэба ска-
заць, вельмі цяжка. Самая ж 
галоўная небяспека – сваякі, 
сябры, проста знаёмыя. Іх у 
мяне ў горадзе шмат. І ў кож-
нага якая-небудзь падзея 
здараецца, дзень нараджэн-
ня, вяселле ці наваселле. Ці 
проста каму вясёлай кампаніі 
захочацца. Аднойчы ў суботу 
мяне запрасіў стрыечны брат 
маёй жонкі на нейкую сваю 
сямейную дату. Успомніўшы, 
як летась там мяне добра 
падпаілі, я схапіў вуду і пабег 
да знаёмага. Той меў інамарку. 
Угаварыў яго паехаць на ры-
балку. Знаёмы пасадзіў у ма-
шыну яшчэ двух рыбакоў і мы 
махнулі кіламетраў за сорак ад 
горада. Прыехалі, распаўзліся 
па беразе, рыбачым. Я сяджу 
на траўцы, радуюся. Тут табе 
і кветачкі, і матылькі, і конікі 
цвыркаюць. І ніякай п’янкі. 
Любата! Даседзеў да веча-

ра, злавіў трох верхаводак. 
Надышоў час ехаць дадому, 
і мы сабраліся ля машыны. 
Уселіся, каб перад дарогай 
падмацавацца. Разаслалі 
плашч, вылажылі хто што меў 
на вячэру. І раптам адзін да-
стае…дзве бутэлькі гарэлкі. 
Паставілі тры пластыкавыя 
стаканчыкі. Я ўзрадаваўся: 
мяне частаваць не будуць, 
нас жа чатыры. Але рыбак-
пенсіянер наліў чаркі і адну 
мне падносіць. – У мяне га-
стрыт, - растлумачыў я. – Не 
магу. – Ва ўсіх гастрыт, - сказаў 
пенсіянер. Усе паднялі чаркі і 
чакаюць мяне. – Злітуйцеся, - 
схапіўся я за жывот. – Гастрыт. 
– Не паважаеш мужчынскай 
кампаніі, - сказалі ўсе. – А 
яшчэ рыбак, -  сказаў гаспа-
дар машыны. – А ты сам чаму 
не п’еш? – накінуўся я на яго. 
Тут на мяне ўсе наваліліся. – 
Ты што, законаў не ведаеш? 
Чалавек за рулём! Карацей 
кажучы, дамоў я вярнуўся 
п’яны, трымаючыся за жывот, 
які балеў так, быццам я цвікоў 
наглытаўся. Я лёг на дыван, 
енчу, кляну знаёмага за п’янку 
ля ракі. І тут нечакана, як гэта 
часамі бывае, мільгнула вы-

ратавальная думка. Я стану 
чалавекам за рулём! Думаю, 
куплю інамарку і буду ездзіць 
сам, куды захачу. Ніхто мяне 
не прымусіць нават піва. І з 
таго дня я пачаў збіраць гро-
шы. На інамарку не хапіла , 
купіў старога “Жыгулёнка”. 
Цяпер я быццам займеў ды-
пламатычную недатыкаль-
нась. Бываю ў гасцях кожную 
суботу і нядзелю. Сяджу за 
сталом і не п’ю. А калі хто-
небудзь паспрабуе падсунуць 
мне чарку, на яго крычаць: 
- Ты што не выдаеш законаў? 
Чалавек за рулём! За увесь год 
я так і не парушыў сваю дые-
ту – і гастрыт вылечыў. Звяр-
таюся да ўсіх гастрытчыкаў: 
купляеце легкавушкі, мата-
цыклы! У госці прыязджайце 
на сваім ўласным транспар-
це. Ніхто не прымусіць вас 
выпіць. Вы будзеце стойкімі 
дыетчыкамі, а значыць, і вы-
лечыце свае хваробы. Вельмі 
шкада, што не ўведзены пра-
вы на кіраванне веласіпедамі. 
Колькі прыбавілася б стойкіх 
дыетчыкаў!

М. Корбан.

Раённы суд апошнім часам разгледзеў 
некалькі спраў, падобных тым, што судзілі 
парушальнікаў грамадскага парадку па 
аднаму і таму ж артыкулу 17.3 частка 1 
Кодэкса аб адміністрацыйных правапару-
шэннях “Распіццё алкагольных напіткаў у 
грамадскіх месцах”. Жыхар Шуміліна С. у 
мінулым годзе ўжо быў пакараны за п’янку 
на вуліцы. Надоечы зноў трапіў у поле зроку 
міліцэйскага патруля. Ён распіваў гарэлку 
ля магазіна. На судзе ён заявіў пра тое, што 
не можа сядзець пад арыштам: абвостры-
лася язвенная хвароба. Мужчына прасіў 
штраф. Але суддзі не пашкадавалі хвора-
га чалавека і прысудзілі да чацвёра сутак 

арышту. У Обалі – аналагічная сітуацыя. Ля 
камерцыйнага магазіна спажываў алкаголь 
грамадзянін Г. Выпіць да канца не паспеў 
– сутыкнуўся з міліцыяй, за што і атрымаў 
пяць сутак арышту. А жыхар райцэнтра 
Н. піў так, што адсядзеў год у лячэбна-
працоўным прафілакторыі. Прыехаў дамоў 
і праз тыдзень зноў напіўся. І так моцна 
заснуў у адной знаёмай, што тая выклікала 
міліцыю, каб яго разбудзілі. На судзе быў 
пакараны: атрымаў сем сутак арышту. 
Дзіўна, але мужчына папрасіў раённы суд 
уладкаваць яго зноў у лячэбна-працоўны 
прафілакторый.

С. Аўсюкевіч.

Як вылечыць гастрыт

Сярэдняя 
зарплата за 
сакавік

Дні работы з насельніцтвам паступова 
ператвараюцца ў мерапрыемства 
накшталт планёркі, у якой прымаюць 
удзел прадстаўнікі райвыканкама, 
службоўцы сельсавета і кіраўнікі 
мясцовых прадпрыемстваў. Праўда, гэта 
нечым нагадвае гэтак званы партхозактыў 
савецкіх часоў. Аднак чаму б і не? Ідэя 
сама па сабе можа і нядрэнная. І на 
самай справе, чаму б старшыні сельскага 
Савета хоць бы раз на месяц не сабраць у 
Савеце кіраўнікоў усіх мясцовых службаў 
( ад старшыні СВК да дырэктара лясгаса 
і не абмеркаваць разам усе праблемныя 
пытанні, якія назапасіліся. Па найбольш 
важных вызначаць адказных. Калі 
кіраўнік прадпрыемства сам ідзе да 
старшыні сельсавета, то гэта павышае 
ролю мясцовага самакіравання. Даўно 
наспеў час стаць старшыням сельскіх 
Саветаў на падведамаснай тэрыторыі 
сапраўднымі гаспадарамі. Аднак гэта 
ні ў якім разе не вызваляе кіраўніка 
першаснага звяна ўладнай “вертыкалі” 
ад неабходнасці асабіста наведваць 
кожную ўстанову ў сваім сельсавеце, 
пабываць на педсавеце ў школе, на 
планёрцы ў сваёй гаспадарцы. Ён 
павінен ушчыльную супрацоўнічаць з 
усімі арганізацыямі і дакладна ведаць 
сітуацыю. Гэта – ідэальны тэарэтычны 
варыянт. А што адбываецца на практыцы 
ў нашым раёне? Планёрка – гэта нарада 
вузкай колы спецыялістаў. Пры сучасных 
хуткасцях, камунікацыях і сувязі без 
яе можна абысціся.  У рэшце рэшт як 
бы мерапрыемства не назвалі, трэба 
адзначыць, што мясцовых жыхароў у 
памяшканне сельскага Савета практычна 
не запрашаюць. Размаўляць тварам 
у твар, запрасіўшы ў “канферэнцзалу” 
сельсавета як мага больш народу,  
цяперашнія чыноўнікі не любяць. 
Працаваць з выбаршчыкамі прывыклі 
адзін раз у пяць гадоў : наабяцаюць 
са старонак газет розных сацыяльных 
даброт – і ў кабінет, да якога затым не 
дастукаешся. Хіба што пасля планёрак 
сядуць у легкавікі і робяць аб’езд 
тэрыторыі сельсавета. Сустрэнуцца з 
выпадковымі людзьмі, што пападуцца на 
маршруце, паслухаюць іх звыклыя скаргі 

– і назад, зноў у кабінет. Такія рэйды 
называюцца дні работы з насельніцтвам. 
Напрыканцы красавіка адзін з такіх 
дзён прайшоў у Мікалаёўскім сельскім 
Савеце. На гэты раз сельсавет наведалі 
аж шэсць выязных груп райвыканкама 
( на тэрыторыі сельсавета размешчана 
34 вёскі ). На кароткай нарадзе ў 
Мікалаёўскім сельсавеце былі пытанні 
да дарожнай службы – пасля дажджоў 
прарвала дарогі ў вёсках Бабулі і 
Чэрчыца, шмат дзе ўрэзаліся каляіны. 
Паставілі задачу намесніку дырэктара 
жыллёва-камунальнай гаспадаркі В. І. 
Жандараву. Людзі ў вёсцы Надзежына 
даведзены да адчаю: дайшло да таго, 
што вяскоўцы гатовыя сабраць мільён 
рублёў сваіх грошай, каб ім замянілі 
воданапорную вежу. Ды і ў самім 
Мікалаёве пітная вада дрэннай якасці, 
не кажучы ўжо пра Ізгародзішча і Гусінцы. 
Пасля нарады выязныя групы праехалі 
па ўсіх 34 аддаленых вёсках. Праблемы 
надзённыя: чорны хлеб. Вёскі Сутокі і 
Козікі – самыя аддаленыя., крайнія кропкі 
маршрута аўтакрамы. Хлеб разбіраюць 
у бліжэйшых населеных пунктах, таму 
яго і не хапае. На гэтыя недахопы ў 
рабоце гандлю было ўказана старшыні 
райспажыўтаварыства Л. І. Казаравец. 
Практычна ва ўсіх вёсках мясцовых 
жыхароў хвалявала балючае пытанне: 
дзе знайсці каня або трактар? Па старой 
традыцыі цягне людзей да зямлі: нават 
старыя і нямоглыя хочуць пасадзіць 
бульбу на сваім агародзе. Дапамагчы 
тэхнікай абяцалі кіраўнікі СФГ “Крыніца” 
А. В. Лагуноў і саўгаса  “Ульскі” І. М. 
Старавойтаў. Нямала нараканняў было 
і ў адрас галоўнага ўрача раёна К. Ф. 
Баканава, дасталося і сувязістам, і 
бытовой службе, іншым службам. А 
вёскі выміраюць. У некаторых засталіся 
толькі пару пенсіянераў і дачнікаў. Дзікія 
кабаны асмялелі настолькі, што ля самых 
вуглоў хаты рыюць лехі. І ўсе ж жыццё 
працягваецца. А мясцовая ўлада павінна 
выбіраць найлепш спрыяльныя метады 
работы, для таго, каб у самых адаленых 
кутках раёна людзі не адчувалі сябе 
пакінутымі і забытымі.

С. Горкі.

Сярэдняя заработная плата, налічаная 
работнікам Шумілінскага раёна за сакавік 
2009 года, склала 652393 рублі. Па асноўных 
галінах сярэдняя заработная плата склала:

                                                                 рублёў
прамысловасць   697297
сельская гаспадарка  524518
будаўніцтва   1101366
гандаль і грамадскае харчаванне          
    583570
жыллёва-камунальная гаспадарка        
    702770

дЛЯ КАго 
ІНФАРМАцыЯ, А 
КАМУ І ПРАПАгАНдА

У Сіроціне пабы-
вала інфармацыйна-
прапагандысцкая група 
з райвыканкама, якую 
ўзначаліла старшыня раён-
нага Савета дэпутатаў І. М. 
Новікава. Гаворка вялася 
вакол бадай, што самай ак-
туальнай тэмы: “Дзяржаўная 
палітыка ў вобласці 
фарміравання і рэгуля-
вання даходаў грамадзян”. 
Першым слова ўзяў адзін з 
намеснікаў начальніка ад-
дзела адукацыі В. М. Саковіч. 
Ён ухваліў палітыку дзяр-
жавы на чале з Лукашэн-
кам, якая, на яго думку, не 
дазволіла расслаення гра-
мадства на багатых і бедных. 
І. М. Новікава падтрымала 
начальніка-прапагандыста. 
Ірына Мікалаеўна занепа-
коена зніжэннем пагалоўя 
кароў на прыватных пад-
ворках. Абуральны факт: у 
вёсках Сіроцінскага сель-
савета трымаюць усяго 
59 кароў. Тут у мінулым 
годзе здалі менш за ўсіх 
малака ў раёне – толькі 

1100 кілаграмаў. У сувязі з 
гэтым старшыня райсаве-
та агітавала насельніцтва 
браць у саўгасе Сіроцінскі 
цялушак у растэрміноўку 
на год. Але ні летась, ні сё-
лета на гэтыя заклікі ніхто 
не здрыгануўся – у дырэк-
цыю саўгаса не паступіла 
ніводнай заявы з падоб-
най просьбай. У чым пры-
чына ўпартага нежадання 
сельскіх жыхароў займацца 
малочнай жывёлагадоўляй? 
Новікава прамаўчала, што 
сёлета прыватнае малако 
прымаюць па 600 рублёў 
за адзін літр. Дарэчы, у лю-
тым мінулага года літр здад-
зенага дзяржаве малака 
каштаваў 650 рублёў. А цэны 
на паліва, на камбікорм, 
на транспарт і іншыя рас-
ходы на ўтрыманне жывё-
лы падскочылі настолькі, 
што ўжо мала хто выказвае 
жаданне трымаць скаціну. 
Які чалавек цвярозага ро-
зуму пры такіх умовах будзе 
цярпець страты? Слава богу 
такіх сялян, якія працавалі 

за палачкі ў сшытку даўно 
няма. Не закранулі душы 
народа і прапановы Ірыны 
Мікалаеўны пра новыя 
крыніцы папаўнення сямей-
нага бюджэту: вырошчван-
не агародніны на продаж, 
агранізацыя аграэкатурыз-
му. Народ раёна палічыў за 
лепшае папоўніць раённы 
бюджэт старым правера-
ным спосабам: выкласці 
грошы на “гарачыя” напоі. За 
2008 год жыхары нашага ра-
ёна вылажылі з кішэняў на 
віно і гарэлку 10 мільярдаў 
рублёў ( раённы бюджэт 
складае 49 мільярдаў ). 
Амаль пятая частка бюджэ-
ту нашага раёна – п’яныя 
грошы. Відавочна, што гэта 
і ёсць палітыка рэгуляван-
ня даходаў грамадзян: вы 
нам бясплатна малако – а 
мы вам таннае віно. Як ба-
чым, нічога не змянілася. 
Вынікі гэтай  своеасаблівай 
“эканамічнай палітыкі” яшчэ 
наперадзе. А можа так і трэ-
ба?

А. Шчамлёў.

Любовные страсти 
на шестом десятке

Привели к гибели женщины из-за ревно-
сти в г.п. Шумилино 

В Шумилино на балконе своей квартиры 
в стадии гнилостного разложения обнару-
жен труп женщины. Сигнал о неприятном 
запахе подали соседи, когда в жару начался 
активный процесс гниения. По заключению 
судебно-медицинской экспертизы смерть на-
ступила от резаной раны шеи с повреждени-
ем сонной артерии. Установлено, что ее в ссо-
ре, на почве ревности, убил ножом сожитель, 
неработающий, который задержан. Женщине 
и ее сожителю шел уже шестой десяток, но 
ревность стала поводом для нанесения смер-
тельного удара.

СЬВIТАНАК

І тАКОЕ БЫВАЕ

З ЗАЛЫ СУДА

Удава народнага пісьменніка Беларусі 
Васіля Быкава Ірына Быкава 14 траўня наве-
дала Віцебск і Полацк. Разам з ёй з жыхарамі 
Прыдзвінскага краю сустрэліся старшыня Са-
юза беларускіх пісьменнікаў Алесь Пашкевіч і 
рэдактар часопіса “Дзеяслоў” Барыс Пятровіч. 

Госці пабывалі ў Полацкім дзяржаўным 
універсітэце, дзе выступілі перад студэнтамі 
і выкладчыкамі. У Віцебску Ірына Міхайлаўна 
ўпершыню ўбачыла мемарыяльную дошку ў 
гонар свайго мужа, размешчаную на будын-
ку дзіцячай мастацкай школы №1. Тут раней 
на скульптурным аддзяленні вучыўся будучы 
класік беларускай літаратуры.

Шануйма Быкава!
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УЛАДА ДОБРААХВОтНА 
ПРАВОДЗІЦЬ ДЭМАКРАтЫЧНЫЯ 
РЭФОРМЫ НЕ БУДЗЕ 

Аляксандр Мілінкевіч 
выказаўся наконт супрацы з 
уладамі:

− Улада добраахвотна 
праводзіць дэмакратычныя 
рэформы не будзе − толькі 
вымушана. Гэтаму можа 
паспрыяць эканамічная 
сітуацыя ў краіне, 
цвёрдая пазіцыя 
Еўразвязу і ціск з на-
шага боку. Паводле 
лідэра Руху “За Свабо-
ду”, супрацоўніцтва з 
уладамі бачыцца такім 
чынам: калі ўлады чы-
няць палітычны перас-
лед, мы павінны цвёр-
да пратэставаць; калі яны 
робяць захады па зніжэнні 
Еўразвязам коштаў візаў для 
беларусаў, мы павінны гэта 
шчыра падтрымліваць і спры-
яць добрай справе.

Лідэр Руху “За Свабо-
ду” заўважыў, што апазіцыі 
настала пара пазбаўляцца 
палітычнага інфальтынізму. 
Сітуацыя моцна змянілася. 
Трэба да яе адаптавацца, змя-
няць тактыку барацьбы. Мову 
рэзалюцый і гучных заяваў 
варта паступова заменяць 
на тэхналогіі супрацоўніцтва 
з ЕЗ. Санкцыі супраць 
краіны не наблізяць нас да 
цывілізаванага свету. 

− Еўрапейцы хочуць ба-
чыць нас партнёрамі. Яны 
выдатна ведаюць рэальную 
сітуацыю ў Беларусі і ча-
каюць ад нас прапановаў, 
а не бясконцых скаргаў 
на аўтарытарную уладу. У 
межах праграмы “Усход-

няга партнёрства” для дэ-
макратычнай супольнасці 
адкрываюцца зусім іншыя 
магчымасці рэалізацыі кан-
крэтных праектаў супольна з 
ЕЗ. Еўразвяз клапоціцца так-
сама пра свае інтарэсы: бя-
спеку, стабільнасць, фарма-
ванне агульнай эканамічнай 
прастовы, ён гатовы да нас 
прыслухоўвацца і спрыяць 
у дэмакратызацыі, − заявіў 
Аляксандр Мілінкевіч

Аляксандр Мілінкевіч 
растлумачыў, чаму ён не 
падпісаў сумесную заяву Зя-
нона Пазняка, Івонкі Сурвілы, 
Аляксандра Казуліна, 
Станіслава Шушкевіча. У зая-

ве змешчана тэза, што Мінск 
і Масква праводзяць кулу-
арныя перамовы пра тое, 
як перашкодзіць рэалізацыі 
праграмы УП. На думку лідэра 
Руху “За Свабоду”, падобныя 
заявы павінны быць даклад-
на вывераныя і грунтаваныя 

на фактах.
Датычна справы 

Мікалая Аўтуховіча, 
Аляксандр Мілінкевіч 
заявіў, што найбольш 
кампетэнтна па ёй мо-
гуць выказвацца праваа-
баронцы, а не палітыкі. У 
той жа час, на яго думку, 
Мікалая Аўтуховіча пе-

раследуюць за намер ства-
рыць незалежную грамад-
скую арганізацыю ветэранаў 
вайны ў Афганістане. Вельмі 
насцярожвае, што абставіны 
справы Аўтуховіча хаваюцца 
ад грамадскасці. На думку 
лідэра Руху “За Свабоду”, тут 
можа мець месца палітычна 
матываваны пераслед.

Паводле лідэра Руху “За 
Свабоду”, улада павінна раз-
умець, што не будзе зрухаў 
у эканоміцы, фінансавай 
падтрымкі з боку Еўразвязу, 
пакуль не будзе канкрэтных 
зменаў у галіне дэмакратыі, 
павагі правоў чалавека.

У панядзелак карэспандэнт “Народнай Волi” 
пабываў на сядзiбе БНФ. Тут па-ранейшаму 
трымаюць галадоўку маладафронтаўцы Наста 
Палажанка, Мiкола Дземiдзенка, Яўген Скра-
бец, Iрына Губская i Iлля Нагорны.

У маленькiм пакойчыку на голай падло-
зе ляжаць спальнiкi, на стале стаяць бутэлькi 
з вадой. “Пачуваемся пакуль больш-менш 
нармальна, — гаворыць намеснiца старшынi 
незарэгiстраванага ў 
Беларусi “Маладога 
фронту” Наста Палажан-
ка. — Ёсць сiлы на шпа-
цыр, па неабходнасці 
выязджаем у горад. 
Напрыклад, учора 
мы ўсе былi ў царкве, 
малiлiся...”

Вольны час ма-
ладыя галадоўшчыкi 
бавяць за праглядам 
фiльмаў i чытаннем. Учора 
з ранку iх наведаў пiсьменнiк Уладзiмiр Арлоў, 
якi i сам некалькi дзён таму перанёс апера-
цыю на сэрцы. Арлоў падарыў маладзёнам 
уласныя кнiгi i звярнуўся да iх з просьбай аб 
прыпыненнi галадоўкi. “Сваiм мужным крокам 
вы засведчылi, што ў Беларусi, нягледзячы на 
абвешчаную лiбералiзацыю, застаюцца вялiкiя 
праблемы з правамi чалавека. У краiне па-
ранейшаму застаюцца палiтвязнi. Аднак я да-
лучаюся да заклiку старшынi Рады БНР Iвонкi 
Сурвiллы i заклiкаю вас прыпынiць галадоўку. 
Вашы сiла, мужнасць, iнтэлект патрэбны буду-

чай Беларусi”, — сказаў Арлоў.
Асаблiвых праблем i правакацый падчас 

галадоўкi маладафронтаўцы не адчуваюць. 
Адзiная непрыемнасць здарылася на мiнулым 
тыднi, калi ў Сядзiбе БНФ на дзень быццам бы 
ў прафiлактычных мэтах адключылi ваду. Але 
калi iнфармацыя пра гэта з’явiлася ў незалеж-
ных СМI, ваду ўключылi зноў... Дарэчы, пакуль 
у галадоўшчыкаў ёсць сiлы, яны ездзяць пры-

маць душ дахаты.
Нягледзячы на 

шматлiкiя заклiкi 
вядомых у Беларусi 
асоб прыпынiць 
г а л а д о ў к у , 
маладафронтаўцы 
не збiраюцца ад яе 
адмаўляцца. На-
ста Палажанка ад-
назначна сказала 

“Народнай Волi”: 
“Будзем галадаць па 

меншай меры датуль, пакуль за кратамi гала-
дае Мiкалай Аўтуховiч, якi трымае галадоўку 
ад 14 красавiка. Будзем галадаць да перамогi”.

Тым часам некаторыя з тых, хто распачынаў 
галадоўку салiдарнасцi, выйшлi з яе. Так, 
па стане здароўя не галадаюць грамадскi 
актывiст Вячаслаў Сiўчык i старшыня Партыi 
БНФ Лявон Баршчэўскi. Пасля трох дзён з 
галадоўкі выйшаў прадпрымальнiк Алесь 
Макаеў. Таксама ўсяго тры днi прагаладаў 
палiтык Мiкола Статкевiч: “Зараз у мяне шмат 
паездак i камандзiровак. Яны скончацца ў 

блiжэйшы чацвер, i я зноў далучуся да 
галадоўшчыкаў...”

Таксама адмовiўся ад галадоўкi 
экс-кандыдат у прэзiдэнты Аляксандр 
Казулiн. Сваё рашэнне ён патлумачыў 
наступным чынам: “Я падтрымлiваю гэ-
тую акцыю, але больш сталыя людзi не 
могуць вытрымаць столькi, колькi хлоп-
цы i дзяўчаты. Таму пакуль прыпынiў 
галадоўку, але ў маладафронтаўцаў 
бываю рэгулярна, падтрымлiваю iх. 
Не выключаю магчымасцi паўторнага 
ўключэння ў галадоўку пасля 14 мая”.

Вiталь гАРБУЗАЎ.

У Беларусi працягваец-
ца бестэрмiновая галадоўка 
салiдарнасцi з арыштава-
нымi ваўкавыскiмi прадпры-
мальнiкамi Мiкалаем Аўтухо-
вiчам, Уладзiмiрам Асiпенкам i 
Юрыем Лявонавым. 

Аляксандр Мілінкевіч 
распавёў пра вынікі візіту ў Пра-
гу, праясніў пазіцыю Руху па над-
зённых праблемах, а таксама 
адказаў на пытанні журналістаў.

«Прыпыняць 
галадоўку пакуль 
не збiраемся»

В разгар мирового экономиче-
ского кризиса Беларуси дарят 
чемпионат мира по хоккею. 

Подарок похож на Троянского коня. 
В стране закрываются благотвори-

тельные организации: нет денег. На то, 
чтобы оплатить койко-место в общежи-
тии для родителей, дети которых лечатся 
в окнкоцентре, нет средств. Нет ни у госу-
дарства, ни у отечественного бизнеса.

В Беларуси то из одного, то из другого 
города приходят сообщения, что прекра-
щены заборы сложных анализов крови. 
Кризис. На закупку реактивов не хватает 
финансов. Отсюда перебои с их постав-
ками. И люди остаются один на один и со 
своими болезнями, и со своей бедой. 

Пенсия инвалидов первой группы - 
тех самых, которые сами ничего не могут, 
за которыми надо круглосуточно ухажи-
вать, составляет всего 207 тысяч рублей. 
70 долларов! На эти деньги надо есть, 
покупать лекарства, оплачивать комму-
нальные услуги и сиделку. Люди просто 
заживо сгнивают в нищете. Но государ-
ство им помочь тоже не может. Не позво-
ляет бюджет. 

И в это время приходит радостная но-
вость о том, что Беларусь в 2014 году про-
ведет Чемпионат мира по хоккею. Только 
бюджет оргкомитета чемпионата соста-
вит более 11 миллионов долларов. И это 
самая малая статья расходов. К этому мы 
построим десятки ледовых дворцов, оте-
лей, для национальных команд закупим 
самых лучших хоккеистов и самых лучших 
тренеров... Короче, встретим чемпионат 
хорошо подготовленными и по-богатому. 
Такое ощущение, что Международная 
федерация хоккея просто решила поиз-
деваться над здравым смыслом, выбрав 
Минск в качестве места проведения тур-
нира. Она как бы признала заслуги бело-
русского государства в развитии хоккея. 

Но каких заслуг?
По белорусским меркам на хоккей 

тратятся огромные деньги, но наши хок-
кеисты не показывают ни-че-го выдаю-
щегося! Их заслуга исключительно в том, 
что они лихо развлекают Александра 
Лукашенко во время его личных забав с 
клюшкой. Возможно, не дают ему скучать 
в бане после матча. Возможно, говорят 
красивые слова о том, какой он великий 
спортсмен, как много он уже сделал для 
национального хоккея, а потому, скром-
но потупив взор, намекают, что нужно 
сделать для хоккея еще больше. 

Удобный момент - и разморенный 
«хоккеист номер один» даже не задумы-
вается, сколько миллионов было потраче-
но, например, на позор минского «Дина-
мо» в чемпионате КХЛ. Или на скромный 
результат нашей сборной на чемпионате 
мира. И уж, конечно, он закроет глаза на 
закулисье «спорта номер один». А ведь 
оно откровенно криминальное. 

Под руководством главы федерации 
хоккея и с недавних пор бывшего мини-
стра внутренних дел Владимира Наумо-
ва выбивание денег на финансирование 
любимого спорта вождя поставлено на 
поток. И все об этом знают. Но молчат, по-
тому что во всем, что связано с хоккеем, 
апелировать в этой стране не к кому. 

Есть у меня друг-бизнесмен, который 
в свое время приложил руку к тому, что-
бы посадить одного доблестного мили-
цейского полковника. МВД, конечно, ему 
отомстило, и он тоже оказался в местах 
известных, но пишет, что встретили его 
в колонии коллеги-бизнесмены рукопо-
жатиями и словами искренней благодар-
ности. Потому что этот самый полковник 
с подчиненными вывозил бизнесменов в 
леса, пытал, избивал и требовал деньги 

для минского «Динамо», для федерации 
хоккея, для ледовых дворцов и так далее. 
Даже форму не снимали. Видимо, чтобы 
ни у кого и мысли не возникало жало-
ваться или писать заявления. Но фактом 
остается то, что при упоминании слова 
«хоккей» и фамилии главы федерации, 
бывшего главы МВД Наумова, сотни биз-
несменов просто вздрагивают. Потому 
что это откровенный рэкет. Узаконенный 
государством и президентскими указами 
рэкет! Лукашенко этого не знает? Знает. 
Он всегда интересуется деньгами. 

Не пишу фамилию полковника, пото-
му что в его уголовном деле хоккей во-
обще не фигурировал, эта тема оказалась 
неподсудна белорусской Фемиде. Его по-
садили за взятку. Хотя мелкие взятки не 
становятся причиной войны между КГБ и 
МВД. И, кстати, вышел этот друг белорус-
ского хоккея на свободу очень быстро, 
несмотря на суровый приговор белорус-
ского правосудия. Видимо, помилован 
был специальным секретным указом пре-
зидента «за особые заслуги перед бело-
русским спортом». 

Конечно, Владимир Наумов, зная обо 
всем этом, будет широко улыбаться. Он 
побывал в Швейцарии, он воплотил меч-
ту «первого хоккеиста страны», он вновь 
при деньгах. Наумов уже пообещал, что 
чемпионат будет самым лучшем в столе-
тии. Он «скромно» уверен, что следую-
щие после 2014 года еще 86 лет принесут 
в историю хоккея что-то интересное. Для 
Наумова история заканчивается как раз с 
проведением чемпионата в Беларуси. 

И я не сомневаюсь, что Беларусь про-
ведет чемпионат достойно. Даже если 
нас всех переведут на хлеб и воду, арены 
будут построены, дорогие подарки за-
куплены. Только что потом будет с этими 
дворцами? Сегодня институты, школы и 
воинские части воют от надоевших раз-
нарядок по заполнению трибун во вре-
мя хоккейных матчей. Во Дворце спорта 
какой-то гений додумался закрывать сек-
тора флагами, якобы дизайна ради, но ре-
ально - из-за невозможности заполнить 
пустующие места. Но какими флагами 
будут прикрывать пустые пространства 
в комплексе «Минск-арена»? Что там во-
обще будут проводить для 15 тысяч зри-
телей? Даже съезды «Белой Руси» каждый 
месяц не организуешь - разоришься. 

Самая лучшая идея может быть дове-
дена до абсурда, что мы и видим с бело-
русским хоккеем. И по миру много раз-
ных чудиков при власти, которые готовы 
вогнать в нищету народ ради реализации 
собственных болезненных амбиций. Пре-
ступно когда этих чудиков поощряют 
международные спортивные организа-
ции. И я первая готова поставить под-
пись под обращением в Международную 
федерацию хоккея с просьбой отменить 
и пересмотреть решение о проведение 
чемпионата мира-2014 в Минске. Пусть 
эта власть сначала выполнит свои обя-
зательства перед своими стариками, 
своими детьми и перед теми, кого судь-
ба наказала страшной участью родиться 
в Беларуси инвалидом. И только после 
этого эта власть будет иметь право раз-
влекаться. 

Светлана КАЛИНКИНА, 
«Белорусский партизан».

ЧЕРНый 
ЛЕд

СЬВIТАНАК
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Защита: новые черты 
номенклатурного бессознательного

Правительство Беларуси 
утвердило бюджет прожи-
точного минимума в сред-

нем на душу населения и по основ-
ным социально-демографическим 
группам в ценах марта 2009 года в 
расчете на один месяц. 

Соответствующее решение со-
держится в постановлении Совета 
Министров №533 от 25 апреля теку-
щего года. 

Период действия данного соци-
ального норматива — с 1 мая по 31 
июля 2009 года. Бюджет прожиточ-
ного минимума в среднем на душу 
населения с мая составляет Br243 
тыс. 570 (с 1 февраля по 30 апреля 
2009 года этот норматив равнялся 
Br234 тыс. 370). Для трудоспособ-
ного населения БПМ установлен в 
размере Br261 тыс. 320, для пенсио-
неров — Br219 тыс. 140, для студен-
тов — Br262 тыс. 140, для детей в 
возрасте от 3 до 16 лет — Br297 тыс. 
70, для детей в возрасте до 3 лет — 
Br215 тыс. 160.

Как отметила начальник отде-
ла комплексных проблем развития 
социально-трудовой сферы Мини-
стерства труда и соцзащиты Тамара 
Рак, новый БПМ повысился на 3,9% 
к БПМ, рассчитанному в ценах де-
кабря 2008 года. Соответственно на 
эту величину с мая возрастут раз-
меры государственных пособий се-
мьям, воспитывающим детей. Будут 
соответственно увеличены размеры 
социальных пенсий, а также надбав-
ки и повышения, установленные к 
пенсиям отдельных категорий пен-
сионеров. 

Структура бюджета прожиточ-
ного минимума в среднем на душу 
населения в ценах марта 2009 года 
по статьям расходов следующая: 
продукты питания — 54,2%, плата 

за пользование жилым помещени-
ем и коммунальные услуги — 17,3%, 
предметы гардероба — 16,3%, быто-
вые и транспортные услуги — 6,5%, 
товары бытового и хозяйственного 
назначения — 3,2%, взносы и плате-
жи — 0,4%, предметы первой необ-
ходимости, санитарии и лекарства 
— 2,1%.

В соответствии с законом «О 
прожиточном минимуме в Респу-
блике Беларусь» бюджет прожи-
точного минимума предназначен 
для анализа и прогнозирования 
уровня жизни населения, оказания 
государственной социальной помо-
щи малообеспеченным гражданам 
(семьям), обоснования минималь-
ных государственных социально-
трудовых гарантий. БПМ исполь-
зуется для оценки уровня доходов 
населения, размеров оплаты труда, 
пенсий, пособий и других социаль-
ных выплат, определения уровня и 
масштабов малообеспеченности.

Бюджет прожиточного миниму-
ма представляет собой стоимостную 
величину минимального набора 
материальных благ и услуг, необхо-
димых для обеспечения жизнедея-
тельности человека и сохранения 
его здоровья, а также обязательные 
платежи и взносы. 

Бюджет прожиточного миниму-
ма для трудоспособного населения 
применяется для определения сум-
мы удержания средств с нанимате-
лей, имеющих задолженность по вы-
плате заработной платы, и базового 
предельного норматива тарифной 
ставки первого разряда для ком-
мерческих организаций государ-
ственной формы собственности и с 
долей собственности государства в 
их имуществе.

Как-то в обсуждении ны-
нешней экономической 
ситуации мой коллега с па-

фосом подчеркивал, что изменение 
самой системы экономической по-
литики страны было бы преступле-
нием. И что вы думаете? Такая точка 
зрения и есть позиция белорусской 
номенклатуры в условиях развития 
кризисных процессов. Такая вот 
форма защиты самих себя, своих 
политических и экономических ин-
тересов.

Но если быть более точными, то 
это есть проявление белорусского 
номенклатурного бессознательно-
го. Как можно было «управлять» ма-
кроэкономикой страны, чтобы в ре-
зультате наши внешние рынки стали 
проваливаться один за другим? Са-
мый сильный сигнал –  двукратное 
падение экспорта по всем направ-
лениям региональной и мировой 
экономики. И что можно было ожи-
дать от братского союза с Россией? 

Так называемая товарная масса 
вывозимой в Россию продукцию 
уменьшилась на 35.9%. И где эта 
«масса» скопилась, осела? На скла-
дах, подъездных путях, возле заво-
дов и хранилищ. Кризис есть, и он 
виден в тоннах и штуках непродан-
ных машин, молока, станков. 

Кто и где об этом говорит? По-
чему «вдруг» не оказался нужным, 
востребованным потенциал поло-
вины наших экспортных предпри-
ятий? От всего национального экс-
порта осталось 52.2% только за  два 
первых месяца 2009 года. Почему 
молчат чиновники? Или их энергии 
хватает только на поездки в Москву 
и просьбы закупать белорусскую 
продукцию на российские бюджет-
ные средства?

Помимо всего прочего, одолжив 
не у собственного населения, а у 
МВФ 2.5 млрд. долларов, мы стали 
объектом ежедневного, ежене-

дельного и ежемесячного контроля 
со стороны вашингтонской штаб-
квартиры этой организации. По-
разительная несамостоятельность 
и зависимость. 

Для наших чиновников, похоже,  
не существует понятия профессио-
нализма и профессиональной само-
достаточности. Никто так и не при-
знался в ошибках. Весь экспорт упал 
почти в два  раза, но никто в этом 
«не виноват».

Да и что говорить, если экспорт-
ная политика находится «в ведении» 
МИДа? Что с МИДа спрашивать? Не-
ловко как-то. Тем более, что дыры 
в политике закрываются невероят-
ными «успехами» на пути развития 
восточного партнерства. В то время 
как россияне предложили 10 млрд. 
долларов для развития партнерства 
в рамках СНГ и евразийского со-
общества, мы «европеизируемся» 
за сотню-полторы миллионов дол-
ларов.

Очень странная у нас номенкла-
тура. Мелкая какая-то. Засидевшая-
ся без валютных командировок в 
Страсбург и Брюссель. Так и не по-
лучив радости от своих зарубежных 
счетов, бонусов от лоббируемых 
удачных сделок. Не в пример рос-
сийской номенклатуре, которая ста-
ла хозяйкой страны. Пусть злобству-
ет Борис Абрамович Березовский по 
поводу Владимира Владимировича 
Путина и присвоения последним 40 
млрд. долларов. Пусть протестуют 
оппозиционные политики России, 
но номенклатура себя «упаковала». 
А наши простодушно мечтают всего 
лишь о перспективных местах в ино-
странных фирмах и их филиалах.

Право же, завидовать тому, что 
Урал Рамдракович Латыпов уехал в 
Москву и перебрался в «Лукойл» - 
дело смешное. Когда глава админи-
страции президента одной страны 
устраивается в нефтяной компании 

соседней страны, то это – нюанс. Но-
вый психологический ракурс жизни 
чиновников. Подумаешь, сенсация. 
Канцлер Германии перебрался в 
российскую (смешанную) компа-
нию. Вот – это результат! Российской 
политики, естественно.

Вместе с тем парадокс слабо-
сти белорусской номенклатуры 
существует. Лишенная заметной 
экономической власти, своей ор-
ганизованной частной собственно-
сти и высоких источников доходов, 
дающих право быть независимы-
ми, она сделала и само население 
страны зависимым и ущербным. Не 
самостоятельным по сути. Что за-
метили и наши независимые социо-
логи в последнем опросе НИСЭПИ 
(мартовский бюллетень 2009 года, 
стр.21). На вопрос «Сможет или не 
сможет большинство людей в Бела-
руси прожить без постоянной забо-
ты, опеки со стороны государства» 
74.2% ответили, что «большинство 
не сможет прожить без опеки госу-
дарства». И лишь 18.3% верят в себя 
и своих сограждан. «Сможет» – этот 
ответ и есть тот позитив, который 
работает против монократической 
номенклатурной власти.

И последняя странность. Кри-
зис наступает, а мобилизационная 
экономика неономенклатурной 
чеканки вместо усиления своих 
мобилизационных механизмов на-
чала разрыхлятся в некий «либе-
ралообразный стюдень». А что по-
том? Потеря власти, как это было с 
коммунистами в начале 90-х годов? 
Вполне возможно. Реалистично.

Именно потеря, а не транс-
формация. И поиск новых лидеров 
номенклатурного сообщества. Что 
будет происходить в течение бли-
жайших года-двух. Так будем и мы 
готовы к этому.

Леонид Заика.

Дипломатический протокол 
есть форма проявления хороших 
манер в отношениях между на-
циями. 

Жан Серре

Информация о приглашении 
А. Лукашенко в Прагу и Рим при-
шла одновременно. И вот после 
встречи белорусского президента 
с папой римским Бенедиктом ХVI и 
премьер-министром Италии С. Бер-
лускони появилось сообщение, что 
в составе делегации Беларуси на 
пражский саммит имя нашего главы 
государства не значится. Конечно, 
все может поменяться в последние 
часы, но в данный момент создает-
ся впечатление, что римский визит 
удовлетворил много лет невостре-
бованную европейскую жажду А. 
Лукашенко. 

Более того, по информации из 
правительства Италии встреча ита-
льянского и белорусского руководи-
телей произошла по согласованию с 
Брюсселем. И этот факт свидетель-
ствует в пользу версии, озвученной 
в некоторых СМИ, что произошел 
дипломатический размен. Будто бы 
были тайные договоренности, что А. 
Лукашенко примут на самом высо-
ком уровне в Риме, если он откажет-
ся от посещения Праги. 

Безусловно, визит в Ватикан и 
Рим в прошлом ярого приверженца 
славянско-православной идеологии 
и врага Запада выглядит едва ли не 
как сенсация. Во всяком случае, для 
населения Беларуси и России. Но, 
как известно, престол стоит мессы. 

В отличие от белорусских госу-
дарственных СМИ, пресс-служба 

Святого престола дает более скром-
ную интерпретацию встречи в Ва-
тикане. Она сообщила, что визит 
президента Беларуси был частным, 
встреча А. Лукашенко с Бенедик-
том ХVI длилась 25 минут. Понятно, 
что за такое время, с учетом пере-
вода, ничего серьезного обсудить 
невозможно. Можно было лишь 
обменяться любезностями. Кстати, в 
этот день у папы римского было 17 
аудиенций. С точки зрения Ватикана 
поездка А. Лукашенко была визитом 
вежливости.

Поэтому ожидать каких-либо 
практических последствий посе-
щения президентом Беларуси Рима 
вряд ли стоит. Визит имел символи-
ческое, политическое значение. Для 
белорусского электората это ста-
ло доказательством преодоления 
международной изоляции, дипло-
матической блокады Беларуси, при-
знанием нашей страны западными 
странами. Дескать, теперь А. Лука-
шенко официально принимают не 
только в России, Венесуэле и Иране, 
но и в европейских городах. 

А для Европы этот визит стал, 
отчасти, моральной легитимиза-
цией А. Лукашенко и созданной им 
системы власти, входным билетом в 
европейские столицы. Как известно, 
святее папы римского быть невоз-
можно. И теперь путь Беларуси в Ев-
ропу — это Божий промысел. Визит 
в Ватикан стал серьезным шагом на 
пути преодоления образа А. Лука-
шенко как просоветского, пророс-
сийского политика.

Но одновременно Европа по-
лучила удовольствие созерцать фе-
номен белорусского президентства 

вблизи во всей его первозданной 
и неподражаемой экзотике. Во-
первых, желая похвалить итальян-
ского премьера С. Берлускони, А. 
Лукашенко назвал его «диктатором» 
(«Каким бы он ни был диктатором, 
как его называют, но 75% итальян-
цев ему доверяют»). Дескать, меня 
тоже так называют, поэтому мы 
одной крови, мало отличаемся один 
от другого. Но это были лишь цве-
точки.

Порушив все сакральное благо-
чиние Святого престола, глава госу-
дарства впервые в истории привел 
к папе римскому своего маленького 
сына с подарками, который получил 
взамен футбольный мяч и тут же его 
опробовал. Эта фотография обошла 
все белорусские информационные 
интернет-ресурсы, некоторые не-
зависимые газеты и стала главным 
доказательством завоевания Евро-
пы. Футбол в апостольском дворце 
— это не хоккей в ледовых дворцах 
белорусских райцентров. А Коля Лу-
кашенко стал главной ударной си-
лой и тайным оружием белорусской 
дипломатии. 

Немало европейских политиков 
надеется, что включение Беларуси 
в программу «Восточное партнер-
ство», постепенное приобщение 
Минска к интеграционным про-
цессам на континенте приведут к 
политическим переменам внутри 
страны. Ответ им А. Лукашенко дал в 
недавнем выступлении с посланием 
в Национальном собрании: «Ползу-
чая контрреволюция в Беларуси не 
пройдет!».

Визит А. Лукашенко в Рим про-
демонстрировал, что происходит 

противоположный процесс. Едва 
вступив на порог, еще толком не 
освоившись в Европе, он сразу же 
стал навязывать Старому свету свой 
ценностный регистр, свои нормы 
поведения не только в политике, 
но и в сфере морали, в частности, 
свои представления о семейных 
ценностях. И ошарашенная Европа 
смотрит на это широко открытыми 
глазами. 

Поездка в Рим стала наглядной 
демонстрацией особенностей поли-
тического стиля белорусского пре-
зидента. Важнейшей из них является 
настойчивое стремление изменить 
внешнюю среду обитания, привести 
окружающий мир в соответствие 
со своими представлениями о нем, 
построить политическое простран-
ство под себя. Игра не по правилам, 
нестандартность действий, преодо-
ление табу, эпатаж, с одной стороны, 
испортили его репутацию, а с дру-
гой — дают А. Лукашенко значитель-
ное преимущество в политической 
борьбе. Его противники, уверенные 
в том, что так делать нельзя, потому 
что никто не делает, проигрывали. 
Эта психологическая неготовность 
оппонентов к тому, что белорусский 
лидер все время действует за гра-
нью фола, позволяет ему выигры-
вать свои политические партии.

Президент Беларуси решил вос-
пользоваться своей поездкой в Ва-
тикан и выступил со старой идеей 
провести в Беларуси встречу папы 
римского и патриарха Московского. 
Понятно, что если бы это удалось, то 
стало бы событием большого меж-
дународного масштаба и позволило 
А. Лукашенко извлечь весомые по-

литические дивиденды. Но оставим 
за скобками вопрос о реальности 
этой идеи. Отметим лишь, что офи-
циальный представитель Русской 
православной церкви выступил с 
завуалированной критикой предло-
жения белорусского руководителя.

Более интересно другое. Об-
раз миротворца А. Лукашенко при-
мерял не раз. В 1999 году во время 
войны в Югославии он летал с «ми-
ротворческой миссией» в Белград. В 
2003 году во время иракской войны 
белорусский лидер предлагал свои 
услуги для переговоров с Саддамом 
Хусейном, дабы предотвратить вой-
ну. Но всякий раз этот образ удавал-
ся ему плохо. 

Наоборот, для него более на-
туральным и органичным выглядит 
борьба с врагами, он любит по-
стоянно ввязываться в конфликты, 
искусственно их провоцирует из 
ничего, на ровной почве идет на 
обострение ситуации. Перманент-
ные кризисы, скандалы, противо-
стояния — это естественный способ 
его политического существования.

В любом случае Беларусь пово-
рачивается в сторону Европы. И как 
ни удивительно, делает это А. Лука-
шенко. Делает это неуклюже, скан-
дально, с постоянными претензия-
ми, угрозами, предостережениями 
в адрес Евросоюза. И с оглядкой на 
Москву. Разворот будет трудным, а 
движение очень медленным. Но ка-
кая альтернатива?

Все же лучше играть в футбол в 
апостольском дворце Ватикана, чем 
в интеграционные игры в Кремле.

ФУТБоЛ В АПоСТоЛЬСКоМ дВоРцЕ

С 1 М А Я П О В Ы С и Л С Я 
БЮД ж Е т П Р Ож и тОЧ Н О гО 
М и Н и МУМ А

СЬВIТАНАК


